

**АННОТАЦИИ, КЛЮЧЕВЫЕ СЛОВА И ЭЛЕКТРОННЫЕ
АДРЕСА АВТОРОВ СТАТЕЙ СБОРНИКА
«СЕГОДНЯ И ЗАВТРА РОССИЙСКОЙ ЭКОНОМИКИ»
№ 59–60, 2013**

Баймурзаева Ш.Б., Гаджиев К.С.

ГЕОПОЛИТИЧЕСКИЕ ИНТЕРЕСЫ РОССИИ НА ЮЖНОМ КАВКАЗЕ

В статье предпринята попытка выявить и проанализировать геополитические приоритеты национальной безопасности России на Южном Кавказе. Показано, что Россия, как и три южно-кавказские республики, является кавказским государством. Главное внимание уделено основным направлениям внешней политики России в регионе, ориентированной на защиту своих жизненно важных интересов в этом конфликтно-генном регионе.

Ключевые слова: Кавказ, Южный Кавказ, Россия, геополитика, конфликты, национальная безопасность, внешняя политика и др.

e-mail: shagane879@mail.ru

Baimurzaeva Sh.B., K.S. Gadzhiev

GEOPOLITICAL INTERESTS OF RUSSIA IN THE SOUTH CAUCASUS

The paper attempts to identify and analyze geopolitical priorities of the national security of Russia in the South Caucasus. It is shown that Russia, as well as three South Caucasian republics, is a Caucasian state. The main attention is paid to the key directions of the foreign policy of Russia in the region, focused on the protection of its vital national interests in this conflict-prone region.

Keywords: Caucasus, South Caucasus, Russia, geopolitics, conflict, national security, foreign policy, etc.

СОЦИАЛЬНО-ЭКОНОМИЧЕСКОЕ РАЗВИТИЕ РОССИИ

Демченко С.К., Юдина М.А.

СТРУКТУРНЫЕ СДВИГИ И ЭКОНОМИЧЕСКИЙ РОСТ В НАЦИОНАЛЬНОЙ ЭКОНОМИКЕ

Исследована группа подходов к структурному анализу экономики в зависимости от воспроизводственной структуры. Определены основные факторы, оказывающие влияние на формирование структурных сдвигов, показана взаимосвязь структурных сдвигов и экономического роста в национальной экономике.

Ключевые слова: структурный анализ, структурные сдвиги, экономический рост, экстенсивные и интенсивные факторы структурных сдвигов, эндогенные и экзогенные факторы структурных сдвигов.

e-mail: rayskaya@npoeconomica.ru

Demchenko S.K., Yudina M.A.

STRUCTURAL SHIFTS AND ECONOMIC GROWTH IN THE NATIONAL ECONOMY

Investigated group of approaches to structural analysis of economy in dependence from social reproduction structure. Determined basic factors, exercised the influence to formation of structural shifts, showed communication structural shifts and economic growth in national economy.

Keywords: structural analysis, structural shifts, economic growth, extensive and intensive factors of structural shifts, endogenous and exogenous factors of structural shifts.

Андреев Н.Ю.

ЦЕНООБРАЗОВАНИЕ НА РЫНКЕ ГОСУДАРСТВЕННЫХ, МУНИЦИПАЛЬНЫХ, КОРПОРАТИВНЫХ ЗАКУПОК ТОВАРОВ, РАБОТ И УСЛУГ

Работа содержит описание и анализ методов установления, формирования цен, процедур их определения при заключении контрактов и проведении торгов по закупке и поставке товаров, работ, услуг для удовлетворения государственных, муниципальных, корпоративных нужд.

Ключевые слова: цены, рыночные цены, ценообразование, торги, оценка стоимости, контракты, рынок закупок.

e-mail: aiarchipov@mail.ru

Andreev Н.Ю.

PRICING IN THE MARKET OF STATE, MUNICIPAL, CORPORATE PROCUREMENT OF GOODS, WORKS AND SERVICES

The work contains the description and analysis of the methods of establishment, formation of prices, procedures for their determination at the conclusion of contracts and holding of tenders for procurement and delivery of goods works and services for meeting state, municipal, corporate needs.

Keywords: rates, market prices, pricing, trading, valuation, contracts, procurement market.

Кабитова Е.В.

НАПРАВЛЕНИЯ ФОРМИРОВАНИЯ ПОСТИНДУСТРИАЛЬНОГО ОБЩЕСТВА В КONTИНУУМЕ УСТОЙЧИВОГО СОЦИО-ЭКОЛОГО-ЭКОНОМИЧЕСКОГО РАЗВИТИЯ

Источником эколого-экономических противоречий в национальном хозяйстве является соотношение темпов прироста численности населения, экономического роста, прироста потребления природных ресурсов и загрязнения окружающей природной среды. Тенденцией развития национальной системы является постиндустриализация, направлениями ее реализации в континууме устойчивого социо-эколого-экономического развития являются реструктуризация экономики и ее экологизация, достижение интенсивного экономического роста и демографического оптимума.

Ключевые слова: национальная система, постиндустриальная экономика, устойчивое развитие, экологизация экономики, демографический оптимум.

e-mail: verkbund@gmail.ru

Kabitova E.V.

DIRECTIONS OF FORMATION OF A POSTINDUSTRIAL SOCIETY IN THE CONTINUUM OF SUSTAINABLE SOCIO-ECOLOGICAL-ECONOMIC DEVELOPMENT

Source of ecological-economic contradictions in the national economy is the ratio of the rates of population growth, economic growth, increase of consumption of natural resources and growth of environmental pollution. The tendency of development of the national system is postindustrial; directions of its implementation in the continuum of sustainable socio-ecological-economic development are the restructuring of the economy and its greening, achieving rapid economic growth and demographic optimum.

Keywords: national system, post-industrial economy, sustainable development, ecologization of the economy, demographic optimum.

Хайруллин Б.А.

НЕКОТОРЫЕ АСПЕКТЫ ОБЕСПЕЧЕНИЯ РАЗВИТИЯ ПРЕДПРИНИМАТЕЛЬСКОЙ СТРУКТУРЫ

В статье исследуются особенности формирования и развития предпринимательских структур на основе формирования уникальной ценности для потребителя. Предлагается алгоритм выявления ключевых компетенций предпринимательской единицы. Сформирован методический подход к оценке приоритетности мероприятий, направленных на улучшение показателей экономического развития предпринимательской структуры в рамках устойчивого развития.

Ключевые слова: ценность для потребителя, предпринимательская структура, гудвилл.

e-mail: verkbund@gmail.ru

Khairullin B.A.

A FEW ASPECTS OF ENTREPRENEURIAL STRUCTURE DEVELOPMENT INSURING

The paper deals with the specific features of forming and development of entrepreneurial structures on the basis of creation of value for customers. An algorithm for core competences revelation for an entrepreneurial structure is suggested. A methodical approach towards estimating priority measures aiming to improve economic development indicators of an entrepreneurial structure is developed within the paper.

Keywords: value for customers, entrepreneurial structure, goodwill.

Найда А.М.

ПРОБЛЕМАТИКА СОВРЕМЕННОГО УПРАВЛЕНИЯ ЧЕЛОВЕЧЕСКИМ ПОТЕНЦИАЛОМ ПРЕДПРИНИМАТЕЛЬСКОЙ СТРУКТУРЫ

В статье рассматриваются особенности формирования стратегического подхода к управлению человеческим капиталом современной предпринимательской структуры, выявляются существующие ограничения менеджмента. Анализируются различные виды организационной среды развития человеческого потенциала. В заключение обосновывается необходимость модификации существующих методов планирования, организации, контроля и мотивации в процессах управления человеческим потенциалом предпринимательской структуры.

Ключевые слова: человеческий потенциал, управление, предпринимательская структура.

e-mail: verkbund@gmail.ru

Naida A.M.

MODERN HUMAN POTENTIAL MANAGEMENT PROBLEMS: THE CASE OF ENTREPRENEURIAL STRUCTURES

The paper investigates specific features of strategic approach for human potential management development in case of entrepreneurial structure. Different types organizational environment within which human potential can be developed are described. To make a conclusion the necessity for modification of existing methods of planning, organization, control and motivation in the processes of human potential management in case of entrepreneurial structure are analyzed.

Keywords: human potential, management, entrepreneurship structure.

Ешугова С.К.

Анализ влияния трансформации институционального пространства на развитие отраслевых рынков

В статье проанализированы сущность и особенности трансформации институционального пространства отраслевого рынка в современных экономических условиях.

Ключевые слова: отраслевой рынок, институциональное пространство, экономическое пространство, трансакции, пространственная организация.

e-mail: verkbund@gmail.ru

Eshugova S.K.

ANALYSIS OF INFLUENCE TRANSFORMATION OF INSTITUTIONAL SPACE ON DEVELOPMENT OF BRANCH MARKETS

In the clause analysed essence and features of transformation of institutional space of branch market in modern economic conditions.

Keywords: Branch market, institutional space, economic space, transaction, spatial organization.

СОЦИАЛЬНО-ДЕМОГРАФИЧЕСКИЕ ПРОБЛЕМЫ

Фадеева Т.А.

ОСОБЕННОСТИ РАЗВИТИЯ МИГРАЦИОННОЙ ПОЛИТИКИ В ДОРЕВОЛЮЦИОННОЙ В РОССИИ

В статье рассматриваются особенности развития миграционной политики в дореволюционной в России.

Ключевые слова: миграция, трансформация форм миграции, этапы трансформации форм миграции, миграционная (переселенческая) политика.

e-mail: dema1@mail.ru

Fadeeva T.A.

FEATURES OF THE DEVELOPMENT OF MIGRATION POLICY IN PRE-REVOLUTIONARY RUSSIA

The article discusses the features of the development of migration policy in pre-revolutionary Russia.

Keywords: migration, transformation forms of migration stages of transformation forms of migration, migration (resettlement) policy.

ПОЛИТИЧЕСКИЕ ПРОЦЕССЫ В РОССИИ

Ляхов В.П.

СТРАТЕГИИ ПОВЫШЕНИЯ ГРАЖДАНСКОЙ АКТИВНОСТИ НАСЕЛЕНИЯ КАК ОСНОВА СОВЕРШЕНСТВОВАНИЯ МЕСТНОГО САМОУПРАВЛЕНИЯ В РОССИИ

В статье рассматриваются возможные стратегии повышения гражданской активности населения российского общества, поскольку, в авторской концепции, это направление занимает важнейшие позиции в системе мер по совершенствованию местного самоуправления в России.

Ключевые слова: гражданская активность, местное самоуправление, политическая модернизация, гражданское общество.

e-mail: ponedelkov@skags.ru

Lyakhov V.P.

STRATEGY OF INCREASE OF CIVIL ACTIVITY OF THE POPULATION AS A BASIS OF DEVELOPMENT OF LOCAL SELF-GOVERNMENT IN RUSSIA

The article discusses the possible strategies to improve civil activity of the population of the Russian society, because, in the author's conception, this direction occupies the most important position in the system of measures on perfection of local self-government in Russia.

Keywords: civic engagement, local government, political modernization, civil society.

МИРОВОЙ ОПЫТ

Сошин В.М.

ОПЫТ УЧАСТИЯ НАСЕЛЕНИЯ ЗАРУБЕЖНЫХ СТРАН В МЕСТНОМ САМОУПРАВЛЕНИИ

В статье идет речь об истории развития местного самоуправления зарубежных стран, приводятся их характеристика и особенности.

Ключевые слова: местное самоуправление, принцип расчета на самого себя, общественные организации, ассоциации, комиссии, контролер, общественный адвокат, центр добровольцев.

e-mail: stroyprogresss@list.ru

Soshin V.M.

THE EXPERIENCE OF PARTICIPATION OF THE POPULATION OF FOREIGN COUNTRIES IN LOCAL SELF-GOVERNMENT

The article deals with the history of development of local self-government of foreign countries, their characteristics and features.

Keywords: local self-government, the principle of calculation of oneself, public organizations, associations, commissions, controller, public attorney, center volunteers.

ФИНАНСОВЫЕ ПРОБЛЕМЫ

Карпов А.

ПРОБЛЕМНЫЕ АКТИВЫ КОММЕРЧЕСКОГО БАНКА: ТЕОРИЯ ВОПРОСА

В статье рассматриваются две основные функции банковской деятельности: посредническая функция и функция перераспределения рисков в социально-экономической системе. Дается определение проблемных активов коммерческого банка. Доказывается, что кредитные риски и возникновение проблемных активов являются неотъемлемыми составляющими банковской деятельности.

Ключевые слова: кредитный риск, банковская деятельность, проблемные активы, коммерческий банк.

e-mail: aiarchipov@mail.ru

Карпов А.

COMMERCIAL BANK DISTRESSED ASSETS: THE THEORY OF THE ISSUE

The article discusses two main functions of banking: the mediating function and the function of risk transfer in the socio-economic system. It is given the definition of the distressed assets and proved that the credit risk and the occurrence of distressed assets are integral to banking.

Keywords: credit risk, banking, distressed assets, commercial bank.

Шувалов Д.А., Мудревский А.Ю.

АНАЛИЗ ЗАКОНОДАТЕЛЬСТВА О НЕСОСТОЯТЕЛЬНОСТИ В ПЕРИОД 1993–2012 ГГ.

В данной статье автор проводит анализ законодательства о несостоятельности (банкротстве) в период с 1993 по 2012 г. Рассматриваются предпосылки несостоятельности, основные факторы, влияющие на увеличение или снижение количества предприятий, признанных несостоятельными в рассматриваемый период, а также совершенствование законодательной базы о банкротстве.

Ключевые слова: несостоятельность, банкротство, предприятие, законодательство, анализ.

e-mail:: dkfcn@gmail.com, mudrevskiy@mubint.ru

Shuvalov D., Mudrevskiy A.

ANALYSIS OF THE INSOLVENCY LAW 1993–2012 YEAR

In this article the author analyzes the legislation on insolvency (bankruptcy) in the period since 1993 by 2012. Preconditions insolvency, the main factors affecting the increase or decrease in the number of enterprises recognized as insolvent in the period under review, as well as improving the legal framework for bankruptcy.

Keywords: insolvency, bankruptcy, company law, analysis.

Зимарин К.А., Закирова Ю.А.

БЮДЖЕТНАЯ ПОЛИТИКА В УСЛОВИЯХ ФИНАНСОВО-ЭКОНОМИЧЕСКОГО КРИЗИСА

Статья посвящена рассмотрению актуальных вопросов, связанных с выбором приоритетов при реализации бюджетно-налоговой политики государства в условиях мирового финансового экономического кризиса. На основании проведенного авторами иссле-

дования концептуальных подходов к реализации бюджетной политики, а также основных параметров проводимой правительством РФ бюджетно-налоговой политики в условиях кризиса обоснован вывод, что выбранный курс на общее снижение бюджетных расходов с приоритетом покрытия текущих социальных обязательств государства может привести к дальнейшему сокращению объемов валового внутреннего продукта. По мнению авторов, это обусловлено тем, что в условиях общей экономической нестабильности ориентиры смещаются, а модернизация и институциональные преобразования классифицируются как избыточные вложения.

Ключевые слова: бюджетно-налоговая политика, социальные обязательства; модернизация; институциональные реформы

e-mail: gakhinov@mail.ru

Zimarin R., Zakirova Iu.

FISCAL POLICY IN CONDITIONS OF GLOBAL FINANCIAL AND ECONOMIC CRISIS

The article is devoted to topical issues related to the choice of priorities in the implementation of fiscal policy of the state in conditions of global financial and economic crisis. On the basis of the research of the conceptual approaches to implementation of fiscal policy, and of the main parameters of the government's the crisis a substantiated conclusion, that the chosen direction of the overall reduction in budget expenditures, with priority in covering current state social obligations may lead to a further reduction of GDP. According to the authors this is due to the fact that in conditions of the General economic turbulence guidelines shifted, and the modernization and institutional reforms are classified as redundant investments.

Keywords: fiscal policy; social obligations; modernization; institutional reforms.

Базаров Р.Т.

ОСОБЕННОСТИ ИННОВАЦИОННОГО ПРОЦЕССА В БАНКОВСКОЙ СИСТЕМЕ

В статье рассматриваются особенности внедрения инноваций в банковской системе, исследуются ключевые типы банковских инноваций. Анализируется типология современных инноваций в банковском секторе. В заключение статьи обосновывается необходимость перехода к концепции банковского ритейла как основы развития российского банковского сектора.

Ключевые слова: инновации, инновационный процесс, банковская система, банковский ритейл.

e-mail: verkbund@gmail.ru

Bazarov R.T.

A FEW ASPECTS OF INNOVATIONAL PROCESS IN THE BANKING SYSTEM

The paper deals with specific features of innovations in the banking system, researches the main types of banking innovations. The typology of contemporary banking innovations is analyzed. To make a conclusion the paper defines necessity of retail approach use as a basement of Russian banking system development.

Keywords: innovation, innovational process, banking system, banking retail.

Бадртдинов Н.Н.

**НАПРАВЛЕНИЯ ТРАНСФОРМАЦИИ ЗАКОНОВ ЦЕНООБРАЗОВАНИЯ НА РЫНКЕ
СОВРЕМЕННЫХ ПОТРЕБИТЕЛЬСКИХ ТОВАРОВ**

В статье сформулированы содержание и направления трансформации законов ценообразования на рынке потребительских товаров.

Ключевые слова: спрос, потребительское поведение, ценообразование, транзакционные издержки, институциональная среда, потребительские товары и услуги.

e-mail: verkbund@gmail.ru

Badrtdinov N.N.

**DIRECTIONS OF TRANSFORMATION LAWS OF PRICING IN THE MARKET OF MODERN
CONSUMER GOODS**

In the clause formulated contents and directions of transformation laws of pricing in the market of consumer goods.

Keywords: Demand, consumer behavior, pricing, transactional expenses, institutional environment, consumer goods and services.

Салахов Б.Р.

**ОСОБЕННОСТИ ФОРМИРОВАНИЯ ДЕНЕЖНОГО ПРЕДЛОЖЕНИЯ В
ПОЛЯРИЗОВАННОМ ПРОСТРАНСТВЕ РОССИЙСКОЙ ЭКОНОМИКИ**

В статье сформулированы особенности функционирования денежного рынка в российском федеративном государстве, обоснованы функции, выполняемые региональными банками, и их влияние на динамику основных макроэкономических показателей.

Ключевые слова: региональный банк, денежное предложение, инструменты денежно-кредитной политики, поляризованное экономическое пространство, банковский капитал.

e-mail: verkbund@gmail.ru

Salakhov B. R.

**FEATURES OF FORMATION MONETARY OFFER IN THE POLARIZED SPACE OF THE
RUSSIAN ECONOMY**

The annotation: In the clause formulated features of functioning of monetary market in the Russian federal state, proved functions which are carried out by regional banks, and their influence on dynamics of the main macroeconomic indicators.

Key words: regional bank, monetary offer, monetary policy tools, polarized economic space, banking capital.

Сулейманова Л.Н.

**ТЕОРЕТИЧЕСКИЕ ОСНОВЫ ИССЛЕДОВАНИЯ ИНСТИТУЦИОНАЛЬНЫХ ФАКТОРОВ
ЭКОНОМИЧЕСКОГО РАЗВИТИЯ ГОСУДАРСТВА**

В статье исследовано содержание институциональных факторов экономического развития, выявлен характер воздействия институтов на динамику показателей социально-экономического развития.

Ключевые слова: институциональный фактор, экономическое развитие, экономический рост, оппортунистическое поведение, капитал, национальный рынок.

e-mail: verkbund@gmail.ru

Suleymanova L.N.

THEORETICAL BASES OF RESEARCH INSTITUTIONAL FACTORS OF ECONOMIC DEVELOPMENT OF THE STATE

In the clause investigated maintenance of institutional factors of economic development, revealed nature of influence institutes on dynamics of social and economic development indicators.

Keywords: Institutional factor, economic development, economic growth, opportunistic behavior, capital, national market.

ОТРАСЛЕВЫЕ ПРОБЛЕМЫ

Соловей А.А.

ИННОВАЦИИ В СТРОИТЕЛЬСТВЕ КАК НЕОБХОДИМОЕ УСЛОВИЕ ПОВЫШЕНИЯ КОНКУРЕНТОСПОСОБНОСТИ СТРОИТЕЛЬНЫХ ПРЕДПРИЯТИЙ

В статье охарактеризована роль инноваций как ключевого фактора повышения конкурентоспособности строительных предприятий.

Ключевые слова: инновации, строительные предприятия, конкурентоспособность

e-mail: a.solov2011@yandex.ru

Solovej A.A.

INNOVATION IN BUILDING AS A CONDITION FOR IMPROVING THE COMPETITIVENESS OF CONSTRUCTION COMPANIES

The article described the role of innovation as a key factor in enhancing the competitiveness of construction enterprises

Keywords: innovation, constructioncompanies, competitiveness

Кузьмич Н.П.

ОБОСНОВАНИЕ МЕТОДОЛОГИИ ФОРМИРОВАНИЯ УСТОЙЧИВОГО РАЗВИТИЯ СТРОИТЕЛЬНЫХ ПРЕДПРИЯТИЙ НА ОСНОВЕ СИСТЕМЫ МЕНЕДЖМЕНТА КАЧЕСТВА

Качество формируется на всех стадиях строительства: при проектировании, при производстве строительного-монтажных работ, в процессе эксплуатации. Установленные системы управления качеством в строительстве в настоящее время следует связывать с обеспечением соответствия требованиям Международного стандарта ISO серии 9000. Это обуславливает необходимость совершенствования методологических подходов к оценке качества строительной продукции.

Ключевые слова: качество строительного-монтажных работ, контроль качества, менеджмент качества, система управления качеством, строительные предприятия, устойчивое развитие.

e-mail: kuzmiz@list.ru

Kuzmich N.P.

RATIONALE FOR THE METHODOLOGY OF FORMATION OF BUILDING SUSTAINABLE DEVELOPMENT ORGANIZATIONS THROUGH QUALITY MANAGEMENT SYSTEMS

Quality is formed at all stages of the construction: the design, the manufacture of construction works, while in service. The establishment of a quality management system in the building at the present time should be associated with ensuring compliance with the requirements of the International Standard ISO 9000. This makes it necessary to improve the methodological approaches to assessing the quality of construction products.

Keywords: quality of construction works, quality control, quality management, quality management, construction companies, sustainable development.

Жуков Д.С.

ЭНЕРГОМЕНЕДЖМЕНТ КАК КОНЦЕПЦИЯ ЭФФЕКТИВНОГО УПРАВЛЕНИЯ ПРОЦЕССАМИ ЭНЕРГОСБЕРЕЖЕНИЯ ПРОМЫШЛЕННЫХ ПРЕДПРИЯТИЙ

В статье охарактеризованы сущность, роль, функции и задачи системы энергоменеджмента как концептуального направления управления процессами энергосбережения на современных промышленных предприятиях.

Ключевые слова: энергоменеджмент, энергосбережение, промышленные предприятия, процессы.

e-mail: rayskaya@npoeconomica.ru

Zhukov D.

ENERGY MANAGEMENT AS A CONCEPT FOR EFFECTIVELY MANAGING ENERGY INDUSTRIAL ENTERPRISES

The article described the nature, role, functions and tasks of the energy management system as a conceptual direction of the process control of energy saving for modern enterprises.

Keywords: energy management, energy, industrial plants, processes

Яковлев А.Н.

АВИАЦИОННОЕ ОБРАЗОВАНИЕ. ПРОБЛЕМЫ И РЕШЕНИЯ

В статье дан анализ состояния учебного процесса по подготовке пилотов в Российской Федерации. Показаны основные этапы первоначального обучения летного персонала. Раскрыты основные проблемы получения авиационного образования в России в сравнительной характеристике с учебным процессом в США. Внесены предложения по организации обучения пилотов с учетом сегодняшних проблем в образовательной системе Российской Федерации.

Ключевые слова: авиационный персонал, летная школа, экипаж воздушного судна, федеральные правила полетов, аэроклуб, первоначальное летное обучение.

e-mail: yakalex@bk.ru

Yakovlev A.

AVIATION EDUCATION. PROBLEMS AND SOLUTIONS

This article presents an analysis of the training process for pilots in the Russian Federation. It gives the main stages of primary training for flight staff. It also uncovers the main problems of obtaining aviation education in Russia through a comparative analysis with the educational process in the USA. Finally, it presents some proposals and recommendations for the organization of pilot training that take into account current problems in the Russian educational system.

Keywords: flight staff, flight school, crew members, Federal aviation regulations, Aero Club, primary flight training.

Логинкин Д.Н.

ТЕОРЕТИЧЕСКИЙ АНАЛИЗ ПРОТИВОРЕЧИЙ В СИСТЕМЕ КОНТРАКТНЫХ ОТНОШЕНИЙ НА РЫНКЕ ОБРАЗОВАТЕЛЬНЫХ УСЛУГ

В статье выявлены противоречия в системе контрактных отношений на рынке образовательных услуг; доказана необходимость институционального проектирования рынка образовательных услуг.

Ключевые слова: контрактные отношения, образовательный рынок, образовательная услуга, институт, институциональное проектирование, конкурентное преимущество.

e-mail: verkbund@gmail.ru

Loginkin D.N.

THEORETICAL ANALYSIS OF CONTRADICTIONS IN SYSTEM OF CONTRACT RELATIONS IN EDUCATIONAL SERVICES MARKET

In the clause revealed contradictions in system of contract relations in educational services market; proved need of institutional design of educational services market.

Keywords: Contract relations, educational market, educational service, institute, institutional design, competitive advantage.

Аверьянов Б.А.

РАЗРАБОТКА СТРАТЕГИЙ РАЗВИТИЯ ПРЕДПРИЯТИЙ машиностроительного комплекса И ОЦЕНКА ЭФФЕКТИВНОСТИ ИХ РЕАЛИЗАЦИИ

Предложена методика интегральной оценки развития промышленного предприятия с использованием темповых коэффициентов, позволяющая выявить и оценить влияние на развитие предприятия наиболее существенных факторов, а также ранжировать предприятия по уровню и потенциалу развития.

Ключевые слова: наукоемкое машиностроение, инновационно ориентированная стратегия, стратегическое управление, жизненный цикл организации, неопределенность внешней среды предприятия, промышленная политика.

e-mail: verkbund@gmail.ru

Averyanov B.A.

ELABORATION OF DEVELOPMENT STRATEGY OF ENTERPRISES OF MACHINE-BUILDING COMPLEX AND ASSESSMENT EFFICIENCY OF THEIR REALIZATION

Offered technique of integrated assessment of development of the industrial enterprise with use of tempo coefficients, allowing to reveal and estimate influence and development of enterprise of the most essential factors, and also to range enterprises for level and development potential.

Keywords: Knowledge-intensive mechanical engineering, innovatively focused strategy, strategic management, life cycle of organization, uncertainty of environment of enterprise, industrial policy.

Батурова Н.В.

ПОДГОТОВКА СПЕЦИАЛИСТОВ В ОБЛАСТИ СУДОСТРОЕНИЯ: ПРОБЛЕМЫ И ПЕРСПЕКТИВЫ

В статье рассматриваются проблемы и перспективы подготовки кадров для приоритетной отрасли Российской Федерации — судостроения. Анализируются ключевые подходы к организации эффективной подготовки специалистов в области судостроения и определяются наиболее существенные ограничения ее развития. В заключение предлагается комплекс мер по совершенствованию системы подготовки кадров судостроения.

Ключевые слова: кадровое обеспечение, судостроение, подготовка специалистов.

e-mail: verkbund@gmail.ru

Baturova N.V.

EDUCATION IN THE SPHERE OF SHIP BUILDING: PROBLEMS AND PERSPECTIVES

The paper deals with problems and perspectives of education in the sphere of ship building as a priority sector of Russian economy. Key approaches towards efficient educational process in this sector of education are analyzed as well as the most important limitation of educational system development. To make a conclusion a number of measures for educational process improvement in this sphere are suggested.

Keywords: employee provision, ship building, education of specialists.

Зекин В.Н.

ПРОГНОЗИРОВАНИЕ РАЗВИТИЯ ИНФРАСТРУКТУРЫ СЕЛЬСКИХ ТЕРРИТОРИЙ С ПОЗИЦИИ ВНЕДРЕНИЯ НОВЫХ ОТЕЧЕСТВЕННЫХ И ЗАРУБЕЖНЫХ ТЕХНОЛОГИЙ

В статье проанализированы возможные сценарии развития инфраструктуры сельских территорий по различным направлениям, каждое из которых имеет свою специфику.

Ключевые слова: инфраструктура сельских территорий, бизнес-планирование, социально-бытовые условия села, прогнозирование.

e-mail: valery_zekin@mail.ru

Zekin V.N.

PREDICTION OF RURAL INFRASTRUCTURE FROM THE POSITION OF NEW DOMESTIC AND FOREIGN TECHNOLOGY

This paper analyzes the possible scenarios for the development of infrastructure of rural areas in different directions, each of which has its own specifics.

Keywords: rural infrastructure, business planning, social and living conditions of the village, prediction.

РЕГИОНАЛЬНЫЕ ПРОБЛЕМЫ

Бакшин С.В., Раевский С.В.

ОРГАНИЗАЦИЯ ПРИГРАНИЧНОГО СОТРУДНИЧЕСТВА НА УРОВНЕ РЕГИОНА

Статья посвящена исследованию взаимодействия приграничного региона в различных сферах с сопредельными территориями. Рассматриваются вопросы приграничного сотрудничества как одного из инструментов целенаправленного воздействия на процессы социально-экономического развития приграничного региона.

Ключевые слова: приграничное сотрудничество, приграничный регион, интеграция, регионального управления.

e-mail: svraevsky@mail.ru

Bakshin S.V., Raevskiy S.V.

THE ORGANIZATION OF FRONTIER COOPERATION AT REGION LEVEL

Article is devoted research of interaction of frontier region in various spheres with adjacent territories. Questions of frontier cooperation as one of tools of purposeful influence on processes of social and economic development of frontier region are considered

Keywords: frontier cooperation, frontier region, integration, regional management.

Верещагин С.В.

ОСОБЕННОСТИ СОЦИАЛЬНО-ЭКОНОМИЧЕСКОГО ПОЛОЖЕНИЯ СЕВЕРО-КАВКАЗСКОГО ФЕДЕРАЛЬНОГО ОКРУГА И ФОРМИРОВАНИЯ ЕГО ИНВЕСТИЦИОННОГО КЛИМАТА

В статье рассматриваются специфические особенности социально-экономического положения и формирования инвестиционного климата Северо-Кавказского федерального округа в современных условиях в контексте реализации региональных инвестиционных проектов. На основе сравнительного анализа были выделены основные показатели, формирующие состояние инвестиционного климата в регионе и определяющие его инвестиционный потенциал

Ключевые слова: социального и экономического развития, инвестиционный климат, инвестиционный проект, государственно-частное партнерство.

e-mail: svraevsky@mail.ru

Vereshagin S.V.

FEATURES OF ECONOMIC AND SOCIAL SITUATION OF THE NORTH CAUCASIAN FEDERAL DISTRICT AND FORMATION OF ITS INVESTMENT CLIMATE

In article specific features of economic and social situation and formation of an investment climate of the North Caucasian federal district in modern conditions in a context of realisation of regional investment projects are considered. On the basis of the comparative analysis the basic indicators forming a condition of an investment climate in region and defining its investment potential have been allocated

Keywords: social and economic development, investment climate, the investment project, state-private partnership.

Швец Н.М.,

ГОСУДАРСТВЕННО-ЧАСТНОЕ ПАРТНЕРСТВО (ГЧП) КАК ИНСТРУМЕНТ УПРАВЛЕНИЯ МИНЕРАЛЬНО-СЫРЬЕВОГО КОМПЛЕКСА (МСК) В РАМКАХ РЕГИОНАЛЬНОЙ ЭКОНОМИКИ

В статье освещаются вопросы государственно-частного партнерства (ГЧП) как инструмента управления минерально-сырьевым комплексом (МСК) в рамках региональной экономики. Автор показывает, что в настоящее время экономику России нужно оценивать и воспринимать как многорегиональную систему, функционирующую на основе вертикальных (центр — регионы) и горизонтальных (межрегиональных) взаимодействий.

По мнению автора, государство должно содействовать созданию инвестиционных структурообразующих консорциумов, конгломератов и кластеров.

Без организации механизма ГЧП невозможно проведение реструктуризации экономики МСК и, как следствие, экономики страны.

Ключевые слова: государственно-частное партнерство, минерально-сырьевой комплекс, экономический рост, страна, минерально-сырьевая база, механизм, реструктуризация, развитие, система.

e-mail: rayskaya@npoeconomica.ru

Shvez N.M.

PUBLIC/PRIVATE PARTNERSHIP (PPP), AS A TOOL FOR MANAGING MINERAL RESOURCE SECTOR (MRS) WITHIN THE FRAMEWORK OF THE REGIONAL ECONOMY

This paper brings into limelight Public/Private Partnership (PPP), as a tool for managing the mineral resource sector (MRS) within the regional economy. The author shows that today the Russian economy should be assessed and perceived as a multi-regional system functioning on the basis of vertical (centre- regions) and horizontal (interregional) interactions.

In the author's opinion, the paper shows that the state should contribute towards the organisation of investment structure forming consortiums, conglomerates and clusters.

According to the author's assertions, it is impossible to restructure the MRS economy, and hence the country's economy if there is no PPP mechanism.

Keywords: public-private partnership, mineral resources, economic growth, country, mineral resources, mechanism, restructuring, development of the system.

Исаченко Ю.И.

СРЕДНИЙ БИЗНЕС — ПОТЕНЦИАЛЬНЫЙ ИСТОЧНИК РОСТА ЭКОНОМИКИ ПРОМЫШЛЕННОГО РЕГИОНА

Статья содержит анализ современных тенденций развития среднего бизнеса в промышленных регионах, а также разработанный набор мер для формирования и стимулирования развития потенциальных точек роста промышленности. Данный набор мер может быть адаптирован и реализован в субъектах Российской Федерации, обладающих потенциалом для развития предпринимательства в сфере промышленности при наличии соответствующей заинтересованности со стороны региональных администраций.

Ключевые слова: индустриальный край, компаний-«газелей», средний бизнес, точки роста отрасли, зоны роста.

e-mail: svraevsky@mail.ru

Isachenko J.I.

AVERAGE BUSINESS — THE POTENTIAL SOURCE OF GROWTH OF ECONOMY OF INDUSTRIAL REGION

Article contains the analysis of modern lines of development of average business in industrial regions, and also the developed set of measures for formation and stimulation of development of potential points of growth of the industry. The given set of measures can be adapted and realised in subjects of the Russian Federations possessing in potential for development of business in sphere of the industry in the presence of corresponding interest from regional administrations

Keywords: industrial region, firms-«gazelles», average business, point of growth of the industry, growth zone.

Материкин А.В.

МОДЕЛЬ ВЛИЯНИЯ СОЦИАЛЬНО-ЭКОНОМИЧЕСКИХ ФАКТОРОВ НА ДИНАМИКУ ВАЛОВОГО РЕГИОНАЛЬНОГО ПРОДУКТА

В статье выделены особенности и ограничения использования основных методов оценки влияния социально-экономических факторов на результирующие показатели регионального развития. Предложена модель влияния социально-экономических факторов на динамику валового регионального продукта. На основании апробации модели выделены основные направления совершенствования планирования и управления региональной социально-экономической системой Московской области.

Ключевые слова: социально-экономическое планирование, модель, корреляционно-регрессионный анализ, социально-экономические факторы, валовый региональный продукт.

e-mail: Mitemail@umail.ru

Materikin A.V.

MODEL OF THE INFLUENCE OF SOCIOECONOMIC FACTORS ON THE DYNAMICS OF THE GROSS REGIONAL PRODUCT

The article highlights The features and limitations of the use of the main methods of evaluation of the influence of socio-economic facto-ditch on the resulting indicators of regional development. A model of the influence of socioeconomic factors on the dynamics of the gross regional product. On the basis of the approbation of the model are highlighted basic directions of improvement of planning and management of regional social-economic system of the Moscow region.

Keywords: socio-economic planning, model, correlation and regression analysis, socio-economic factors, the gross regional product.

Аверьянов Б.А.

РЕГИОНАЛЬНОЕ РЕГУЛИРОВАНИЕ РЫНКА ТРУДА И СОЦИАЛЬНОГО РАЗВИТИЯ В УСЛОВИЯХ НОВОЙ ПАТЕРНАЛИСТСКОЙ ЭКОНОМИКИ

В статье доказана необходимость регионального регулирования рынка труда и социального развития, адаптированного к условиям и потребностям государственного управления в условиях турбулентной среды и многополярного рыночного пространства.

Ключевые слова: рынок труда, регион, региональная экономика, государственное управление, экономическое пространство, социальная политика, турбулентная среда, социально-экономическое развитие.

e-mail: verkbund@gmail.ru

Averyanov B. A.

REGIONAL REGULATION OF LABOUR MARKET AND SOCIAL DEVELOPMENT

In the clause proved need of regional regulation of labor market and social development adapted for conditions and requirements of public administration in the conditions of turbulent environment and multipolar market space.

Keywords: labor market, region, regional economy, public administration, economic space, social policy, turbulent environment, social and economic development.

Абидов М.Х., Магомедова Л.А., Исмаилова Ф.Н.

ПОДГОТОВКА КАДРОВ РАБОЧИХ ПРОФЕССИЙ КАК ФАКТОР РАЗВИТИЯ РЕГИОНАЛЬНОГО РЫНКА ТРУДА

В статье обозначены проблемы диспропорций спроса и предложения на рынке труда Дагестана, выявлены основные недостатки системы подготовки кадров, определены приоритеты развития среднего профессионального образования в республике.

Ключевые слова: демография, диспропорция, профессиональные кадры, профтехобразование, рабочие профессии, рынок труда.

e-mail: rayskaya@npoeconomica.ru

Abidov M.Kh., Magomedova L.A., Ismailova F.N.

PERSONNEL TRAINING OF WORKER OCCUPATIONS AS A FACTOR OF DEVELOPMENT OF THE REGIONAL TRADE MARKET.

Problems of imbalance of supply and demand on the Daghestan trade market are marked in the article, the main deficiencies in personnel training are detected, secondary vocational education development in the republic is prioritized.

Keywords: demography, imbalance, professional, personnel, vocational education, worker occupations, trade market.